
Lidé stráví 85% života v budovách – nejvíce času ve svém vlastním domově. Víme, že kva-
litní vnitřní prostředí přispívá k pohodě, komfortu a zdraví. Produkty fi rmy Swegon z oblasti 
domovního větrání přinesou do vašeho domova čerstvý vzduch  bez hluku a průvanu.
Vysoká účinnost  rekuperace šetří energii a optimalizuje provozní náklady. Kvalitní výrobky, 
zajišťující zdravé a příjemné prostředí jsou důležité pro uživatele i budovy.

Navštivte naše webové stránky nebo kontaktujte kancelář fi rmy Swegon pro více informací o 
produktech, které vám zajistí komfortní vnitřní klima.

www.swegon.com

Hej du!

Péče o zdraví začíná doma
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Pod slovem ATREA si dnes snad 
každý z oboru TZB pøedstaví 
vzduchotechniku s rekuperací 
tepla, vìtrání velkokuchyní 
a teplovzdušné vytápìní rodinných 
domù. Jak to celé zaèalo, co Vás 
vedlo k založení firmy vyrábìjící 
vzduchotechniku?
Ing. Petr Morávek, CSc. (dále jen P. M.)
Spoleènost vznikla trochu mimo náš obor 
vzdìlání, jsme oba zamìøením stavební inže-
nýøi. Ještì dávno pøed založením firmy jsem 
vidìl velkou pøíležitost v zavedení principu re-
kuperace odpadního tepla, tímto tématem 
jsem se zabýval již od 70. let minulého stole-
tí. Tehdy se o ní prakticky nehovoøilo, energie 
bylo všude dost. Cítil jsem, že v budoucnosti 
bude jednou z dominant urèujících další vývoj 
spoleèností a oboru vùbec. Jako první v Evro-
pì jsme využili k rekuperaci plastové výmìní-
ky, a byś jejich zavedení nebylo jednoduché, 
dosáhli jsme brzy vynikajících výsledkù z hle-
diska úèinnosti. A právì na rekuperaci, nebo 
lépe na úspoøe energií, jsme postupnì posta-
vili všechny naše produkty.
Ing. Daniel Morávek (dále jen D. M.)
Toto zamìøení bylo tak nové, že jsme prv-
ních deset let existence spoleènosti neustá-
le odpovídali na otázku, co je to rekuperátor, 
a vysvìtlovali základní myšlenku. Dá se jed-
noduše øíci, že jsme zpoèátku vùbec nepro-
pagovali výrobky jako takové, ale pøedevším 
vlastní princip zpìtného získávání tepla.

Jaké byly zaèátky po založení 
firmy a jaký byl další vývoj? 
P.M.: Zaèínalo se samozøejmì úvìrem a na 
poèátku nebylo vlastnì nic. Nebyly prostory, 
finance ani lidi, byl jenom dobrý nápad a silná 
vùle. Spoleènost si postupnì budovala svo-

je místo na tuzemském i zahranièním trhu, 
probíhaly certifikace, firma se organizaènì 
utváøela do samostatných divizí.
D.M.: Od zaèátku jsme také hodnì spolupra-
covali s praxí. Vývoj výrobkù se vždy odvíjel od 
konkrétních požadavkù, zkušeností z projek-
tù a reakcí ze staveb. Na zaèátku jsme krátce 
mìli i vlastní skupinu montérù, která zajišśovala 
montáž kompletních systémù, takže jsme mìli 
velmi rychlou a kvalitní zpìtnou vazbu na vše 
nové. A to si myslím, že je pro každou výrobní 
firmu dùležité, aby vìdìla, proè nìco vyrábí, pro 
koho to vyrábí a pøedevším jaké s tím má zákaz-
ník zkušenosti – a to i s instalací a provozem.
P.M.: Myslím, že nám dost nahrála skuteènost, 
že jsme vzdìláním stavební inženýøi a máme 
nad èistì strojírenským pojetím urèitý nadhled. 
Je pro nás snadnìjší zohlednit význam akumu-
lace, architekturu budovy, orientaci stìn, kon-
strukèní systém, vše, co spolu souvisí. Vzdu-
chotechnika je pouze jedním z nástrojù pro 
vytvoøení pøíjemného prostøedí pro život. 

Vaše produktové portfolio tvoøí 
ètyøi výrobní divize. Jak vznikly èi 
co bylo podnìtem k rozšiøování 
výrobního programu?
D.M.: Vývoj byl pomìrnì organický. První a zá-
kladní výrobní øadou byly již zmiòované kompakt-
ní rekuperaèní jednotky pro obèanské i prùmys-
lové stavby, které dodnes tvoøí náplò èinnosti 
první divize. Pøi posuzování energetických ztrát 
objektù se ukázalo, že velký prostor pro úspory 
energií je v oblasti velkokuchyní. A na základì 
této potøeby vznikla druhá divize – Vìtrání ku-

chyní, která má v souèasnosti dominantní posta-
vení na èeském trhu v oblasti výroby digestoøí 
a velkoplošných vìtracích stropù. Tyto výrobky 
kromì vìtrání zajišśují i osvìtlení, a tedy mikro-
klima jako takové. Tøetí divize Vìtrání a teplo-
vzdušné vytápìní rodinných domù a bytù vznik-
la odštìpením z pùvodní první divize, protože 
se ukázalo, že rodinné domy je tøeba øešit kon-
cepènì a samostatnì. Tedy že nestaèí øešit pou-
ze samotnou vzduchotechnickou jednotku, ale 
že je tøeba se také zabývat rozvody, koncovými 
elementy, zdroji tepla, montáží, servisem a v ne-
poslední øadì i poradenstvím a vzdìláváním.

A regulace?
D.M.: Mìøení a regulace tvoøí samostatnou 
ètvrtou divizi, která zajišśuje podporu v oblasti 
regulace pro tøi pøedchozí divize. Je to velkou 
výhodou, zkušenosti z prùmyslové regulace se 
dají úspìšnì využít i v regulaci malých jedno-
tek v rodinných domech a naopak. Když se na-
pøíklad podíváte na regulaci našich vìtracích 
jednotek pro rodinné domy, naleznete funk-
ce, které nemají žádné jiné podobné jednotky 
v Evropì. Je to proto, že jejich výrobci nemají 
zkušenosti, nemají zpìtnou vazbu.

Z informací na internetových 
stránkách vaší spoleènosti 
vyplývá, že si sami zajišśujete 
výrobu všech vašich produktù; je 
tomu opravdu tak?
P.M.: Ano, produkty, které nabízíme ve všech 
divizích, jsou pùvodní výrobky, na vìtšinu z nich 
vlastníme patenty a užitné i prùmyslové vzory 

ATREA – èeská vzduchotechnika s tradicí 

Spoleènost ATREA je jednou z nejvýraznìjších firem v oblasti TZB na èeském trhu. Vznikla v roce 1990 jako 
soukromá firma Ing. Petra Morávka, CSc., který se od poèátku zamìøil na otázku rekuperace tepla. Rekuperaci 
v 90. letech obecnì nebyla vìnována pozornost, dnes je však její úloha klíèová. O historii i souèasnosti spoleènosti 
jsme si povídali s jejím majitelem Ing. Petrem Morávkem, CSc., a obchodním øeditelem Ing. Danielem Morávkem.

Sídlo spoleènosti v Jablonci nad Nisou

ATREA, s. r. o. 
1990 – vznik soukromé firmy 
1996 – transformace firmy na právnic-

kou osobu ATREA, s. r. o
1999 – rekonstrukce výrobní haly s plo-

chou 4 000 m2

2003 – realizace nové aerodynamické 
zkušebny 

2005 – založení sesterské spoleènosti 
ATREA SK, s. r. o., na Slovensku
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a podobnì. Nic jsme nepøevzali, nekoupili li-
cenci. S výrobou jsme zaèali od poèátku naší 
èinnosti, nejprve ve velmi skromných podmín-
kách. Postupnì, jak firma expandovala, rozšiøo-
vali jsme i výrobní prostory. Od poèátku jsme 
všechny produkty vyrábìli výhradnì sami. Má 
to nìkolik výhod – nad výrobky si udržujete 
plný dozor a máte okamžitou zpìtnou vazbu.

To zní jako ideální øešení.
P.M.: Ano, ale je také nejrizikovìjší. Firma nese 
plnou zodpovìdnost za vše, což není v našich 
krajích moc obvyklé. Nastanou-li pøi dovozu a ob-
chodování problémy, firmy se snadno zbavují zod-
povìdnosti; to je pro náš souèasný trh typické.

Který produkt považujete za 
nejúspìšnìjší a co je v souèasnosti 
hlavní devizou vaší firmy? 
D.M.: To je tìžká otázka, protože v každé z na-
šich divizí jsou výrobky, které mají velmi silné 
postavení na trhu, a nechtìl bych proto jmeno-
vat jeden konkrétní produkt. Myslím, že naší 
hlavní devizou – spoleènou pro všechny naše 
výrobky – je naše propojení s praxí. Víme na-
pøíklad, že velikost a kompaktnost jednotek je 
pro montážní firmu a investora v souèasnosti 
zásadní, proto se tímto smìrem dlouhodobì 
ubíráme i pøi jejich vývoji.

Jak pociśujete souèasnou 
ekonomickou krizi? Projevila 
se nìjak v poptávce po vašich 
výrobcích nebo napøíklad 
v preferování urèitých produktù?
D.M.: Krizi pociśujeme podobnì jako všechny 
firmy ve stavebnictví. Pokud se domy nestaví, 
je samozøejmé, že klesne poptávka i po jejich 
vybavení. Jinou vìcí, kterou však také silnì vní-
máme, je obrovský tlak na cenu, a to èasto i na 
úkor kvality a technického øešení. Toto je velmi 
nežádoucí a silnì kontraproduktivní a nemusí 
se v krátké budoucnosti investorùm vyplatit.
P.M.: Otázka ceny je dokonce silnìjší než øe-
šení úsporných opatøení, které je na trhu nyní 
silnì propagováno. Zákazníci upøednostòují 
okamžitou úsporu financí a okamžitá øešení 
pøed výraznì vyšší úsporou v budoucnosti. 

V této souvislosti se nabízí 
otázka: jaké máte zkušenosti 
s programem Zelená úsporám? 
Vnímáte zvýšení zájmu o pasivní 
domy nebo jednotky s rekuperací 
vyvolané tímto stimulem?
D.M.: Urèitì jde o dobrý stimul; minimálnì 
proto, že se o úspory energií zaèala zají-
mat širší veøejnost. Pojem pasivní dùm se 
tímto zpùsobem dostává do širšího povì-
domí, pøestává to být pouze pojem použí-
vaný odborníky. Jiná vìc je, nakolik se to 
projeví ve skuteèném zvýšení poptávky. 
Podle mého názoru bude vìtšina financí 
smìøovat do jednodušších opatøení, jako 
je zateplování a výmìna oken. Je otázkou, 
zda tyto dotace povedou ke zvýšení výstav-
by pasivních domù. 
P.M.: Já vìøím, že ano. Pøi našich konzul-
tacích, které se pravidelnì konají ve ško-
licím støedisku v Koberovech, mám mož-
nost mluvit se zájemci o stavbu pasivního 
domu. Lidé jsou velmi dobøe informování 
a pøesnì vìdí, co je èeká. A právì dotace 
z programu mùže rozhodnout, zda zájem-
ci dosáhnou na hypotéku, nebo ne. Samo-
zøejmì pokud mluvíme o domì s rozpoè-
tem do tøech milionù, pøi nákladné stavbì 
již dotace samozøejmì nebude mít tak roz-
hodující význam. 

Z katalogù nìkterých stavebních 
firem však mùže zájemce nabýt 
dojmu, že pasivní domy s nižším 
rozpoètem, které zmiòujete, 
se nestaví. Pasivní standard je 
èasto prezentován jako velmi 
nadstandardní øešení.
P.M.: Koncepce pasivního domu je opravdu 
èasto v dnešní dobì prezentována jako ja-
kási luxusní záležitost. Pøitom jde vlastnì je-
nom o logický výsledek zohledòující myšle-
ní našich pøedkù – pokud chci šetøit, tak si 
postavím rozumný dùm, který nebudu zby-
teènì vytápìt, vìtrat, chladit. Je to vlastnì 
urèitý návrat ke koøenùm. 
D.M.: Prezentovat pasivní dùm jako nadstan-
dard je vlastnì pøesnì naopak, než by tomu 

mìlo být. Tím se vlastnì ztrácí ta pùvodní 
myšlenka, že pasivní dùm má být úsporná 
a optimalizovaná stavba. V Koberovech se 
snažíme zájemce i širokou veøejnost infor-
movat názornì, v reálném domì v pasivním 
standardu si mohou vše prohlédnout a vyz-
koušet. V budoucnosti budou mít zájemci do-
konce možnost v jednom z domù krátkodobì 
bydlet, aby se mohli pøesvìdèit, jaký komfort 
takový dùm nabízí a co vlastnì pasivní bydle-
ní znamená v praxi.

Co jiného pøipravujete do 
budoucna?
Co se týèe výroby a pùsobení firmy, velmi 
rádi bychom pokraèovali v naší dosavadní 
strategii, tedy ve výrobì a kompletním za-
jištìní našich dodávek s využíváním zpìtné 
vazby a poznatkù z praxe.

Rozhovor pøipravila Petra Šśávová

Výrobní halaVzduchotechnická jednotka DUPLEX

Ing. Petr Morávek, CSc. 
• narozen v roce 1946
• zakladatel a majitel spoleènosti ATREA
• absolvent Fakulty stavební ÈVUT v Praze
• dizertace na téma Racionalizace spo-

tøeby energií
• autor mnoha patentù a užitných vzorù 

z oblasti úspor energií
 

Ing. Daniel Morávek
• narozen v roce 1973
• obchodní øeditel ATREA
• absolvent Fakulty stavební ÈVUT v Praze
• od roku 1991 trvale pùsobí ve spoleè-

nosti ATREA
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